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69558 ‐ حم باز کردن فروشاه در روز عید کافران

سوال

آیا باز کردن مغازه و فروشاه در ایام عید مشل شرع دارد؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

اولا:

باز کردن فروشاه و خرید و فروش در ایام اعیاد مسلمانان (عید فطر و قربان) اشال ندارد، به شرط آنه چیزی که به

انجام معصیت یاری مرساند نفروشد.

دوم:

باز بودن معازه در روزهای که غیر مسلمانان به عنوان عید جشن مگیرند مانند روز کریسمس یا دیر اعیاد یهودیان و

بوداییان و هندوها نیز اشال ندارد، البته به این شرط که به آنان چیزهای را که برای انجام گناهانشان لازم دارند نفروشد،

همانند پرچمها و تصاویر و کارت پستال و فانوسهای زینت و گل و تخم مرغ رن و همهی چیزهای که برای برپای اعیاد

خود از آن استفاده مکنند.

همینطور از فروش چیزهای که مسلمانان را برای شبیه ساختن خود به کافران یاری مدهد خودداری کند.

اساس این مساله این است که مسلمان هم از انجام گناه نه شده و هم از یاری در انجام آن، زیرا اله متعال فرموده است:

وتَعاونُوا علَ الْبِرِ والتَّقْوى ولا تَعاونُوا علَ الاثْم والْعدْوانِ واتَّقُوا اله انَّ اله شَدِيدُ الْعقَابِ [مائده: ۲]

(و در راه نیوکاری و تقوی با یدیر هماری کنید و برای گناه و تجاوزگری دستیار هم نشوید و تقوای اله را پیشه سازید

که اله سخت کیفر است).

شیخ الاسلام ابن تیمیه ـ رحمه اله ـ مگوید: و نباید به مسلمانان چیزی بفروشد که در شبیه ساختن خود به آنان در عید

یاری دهد، نه غذا و نه لباس و نه مانند آن؛ زیرا این کار یاری بر منر است (اقتضاء الصراط المستقیم: ۲/ ۵۲۰).
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وی همچنین مگوید: «اما فروش چیزی توسط مسلمانان به آنان [یعن کفار] که از آن برای برپای عید خود استفاده مکنند

از جمله غذا و لباس و ریحان و مانند آن، یا اهدای آن نوع هماری در برپای عید نامشروع آنان است.

از ابن حبیب مال نقل است که گفته است: آیا نمبین که برای مسلمان حلال نیست چیزی از مصالح عید نصرانیان را به

آنان بفروشند، نه گوشت و نه خورشت و نه لباس، و نه به آنان حیوان عاریت داده مشود و نه در هیچ کاری که مربوط به

عیدشان هست به آنان کم مشود؛ زیرا این به معنای بزرگداشت شرکشان و یاری آنان در کفرشان هست، و سلاطین باید

مسلمانان را از چنین کاری باز دارند، و این قول مال و دیران است و در این باره اختلاف سراغ ندارم». (اقتضاء

الصراط المستقیم: ۲/ ۵۲۶)، (الفتاوی البری: ۲/ ۴۸۹)، (أحام أهل الذمة: ۳/ ۱۲۵۰).

شیخ الاسلام همچنین مگوید: «پس اگر آنچه مخرند چیزی است که ذاتا برای کار حرام استفاده مشود مانند صلیب یا

شعانین یا معمودیه یا بخورسوز، یا قربان برای غیر اله یا تصاویر [حرام] و مانند آن، ش در تحریمش نیست، مانند

فروش آب انور برای تهیهی خمر و ساختن کلیسا برای آنان.

اما فروش غذا و نوشیدن و لباس که قرار است از آن در اعیادشان استفاده کنند، بر اساس اصول امام احمد و دیران

کراهت آن دانسته مشود، اما این کراهت، همانند مذهب مال کراهت تحریم است یا تنزیه؟ بیشتر به کراهت تحریم مماند

مانند دیر نظایر نزد وی، زیرا ایشان فروش نان و گوشت و ریاحین را به فاسقان که آن را همراه خمر مخورند جایز

نمداند و زیرا این کم به اظهار دین [باطل] و جمع شدن مردم برای عید آنان و آشار شدنش مانجامد که این بدتر از

یاری ی شخص معین [بر گناه] است» (اقتضاء الصراط المستقیم: ۲/ ۵۵۲).

از ابن حجر م ـ رحمه اله ـ دربارهی فروش مش به کافری که مدانیم قصد دارد با آن بتش را خوشبو کند، و فروش

حیوان به کافری که مدانیم مخواهد آن را بدون ذبح و برای خوردن بشد پرسیده شد. وی چنین پاسخ داد:

فروش در هر دو صورت حرام است، چنانه سخن علما شامل آن مشود که: هر فروشندهای که مداند مشتری با آن چیز

قصد گناه دارد، فروشش به وی حرام است، و خوشبو کردن بت و کشتن حیوانِ خوردن بدون ذبح دو گناه بزرگ است،

حت به نسبت آنان، زیرا قول صحیح این است که کافران نیز همانند مسلمانان مخاطَب فروع شریعت هستند، بنابراین جایز

نیست که با فروش آنچه سبب گناه است به آنان در انجام گناه یاری شود. گمان غالب نیز در این حالت در منزلهی علم

است، واله اعلم (الفتاوی الفقیة البری: ۲/ ۲۷۰).

حاصل آنه: برای مسلمان به دو شرط جایز است که فروشاه خود را در ایام اعیاد کفار باز کند:

نخست: از فروش آنچه در انجام معصیت یا برپا کردن عیدشان از آن استفاده مکنند خودداری نماید.

دوم: از فروش آنچه برخ مسلمانان برای شبیه ساختن خود به کافران در این اعیاد لازم دارند به آنان خودداری کند.
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واضح است که اجناس خاص برای برپای این اعیاد مورد استفاده قرارمگیرد، همانند کارتهای تبری و تصاویر و

مجسمههای خاص و صلیب و برخ درختان، که فروش و عرضهی این اجناس صحیح نیست.

اما در مورد دیر اجناس مانند لباس و عطر و غذا، سع مکند از فروش آن به کسان که به یقین یا بر اساس گمان غالب

مداند از آن در کار حرام یا برپا داشتن اعیاد کفار بهره مبرند خودداری کند.

واله اعلم


